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Labour market segmentation in Britain: the decline of 
occupational labour markets and the spread of ‘entry 
tournaments’ 
 
David Marsden 
London School of Economics, Centre for Economic Performance 
 
Abstract 
This paper reviews the changing pattern of labour market segmentation in Britain since 
the mid-1970s. In the early 1980s, industrial labour markets in Britain, along with 
Germany, could be characterised as dominated by occupational labour markets for skilled 
workers compared with the predominance of firm internal labour markets in France and 
Italy. These provided for structured entry paths into the relevant occupations and jobs. 
Britain’s position in this picture has changed as a result of the decline of industrial 
employment and the institutions on which these occupational markets were built. The 
second part of the article searches for new models whose importance is increasing in 
Britain. It examines the spread of highly competitive conditions for entry into certain 
service sector activities, such as the media, and ‘knowledge intensive’ services where 
employment has been growing rapidly. The paper presents evidence that some of these 
sectors have come to be characterised by prolonged ‘entry tournaments’. These are 
driven by ease of entry at the bottom, growth of earnings at the top, and a struggle for 
access to the higher status, stable, positions within the occupation. 
 
Keywords: Internal labour markets; segmented labour markets; professional labour 
markets and occupations 
 
La segmentation du marché du travail en Grande-Bretagne : le 
déclin des marchés 
professionnels et la diffusion des processus de tournoi 
Résumé 
Cet article analyse l’évolution de la structure des marchés du travail en Grande-Bretagne 
depuis le milieu des années 1970. Au début des années 1980, on pouvait caractériser les 
marchés du travail industriels en Grande- Bretagne, comme en Allemagne, par la 
domination d’un modèle professionnel, en comparaison de la France et de l’Italie où 
régnaient les marchés internes d’entreprise. Ces modèles rendaient compte de la 
présence de voies d’accès structurées, pour accéder aux professions et aux emplois 
industriels. La position de la Grande-Bretagne dans ce tableau a changé depuis, du fait 
du déclin massif de l’emploi industriel et des institutions sur lesquelles s’appuyaient ces 
marchés professionnels. La deuxième partie de l’article cherche à cerner les traits de 
quelques nouveaux modèles dont l’importance s’accroît en Grande-Bretagne. Elle analyse 
la diffusion de conditions d’accès très compétitives pour certaines activités des services, 
dont les média et les activités de ‘l’économie cognitive’ où l’emploi croît rapidement. Le 
papier cherche à démontrer que certaines de ces activités se caractérisent par des 
tournois d’entrée prolongés. Ces tournois s’appuient sur une grande facilité d’entrée en 
bas de l’échelle, une forte croissance des salaires en haut, et sur une compétition intense 
pour accéder aux positions stables à statut plus élevé dans la profession. 
 
Mots clés : Marchés du travail internes, marchés du travail segmentés, marchés 
professionnels et positions 
JEL codes : J41 ; J42 ; J44. 
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